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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 4/2021 - 20 pàgines 

Sessió ordinària del dia 11 de març del 2021 

 

El dia 11 de març del 2021, dijous, es reuneix a la Casa 

de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell General, 

en sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 19/2021, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral, 

(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les  

M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell Palmitjavila 

Naudí, Síndica General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sra. Eva López Herrero 

M. I. Sr. Marc Magallon Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència de la M. I. Sra. Bernadeta 

Coma González. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, 

Economia i Empresa; Èric Jover Comas, ministre de 

Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra 

d’Afers Exteriors; Josep Maria Rossell Pons, ministre 

de Justícia i Interior; Jordi Torres Falcó, ministre 

d’Ordenament Territorial; Víctor Filloy Franco, 

ministre d’Afers Socials, Habitatge i Joventut; Sílvia 

Calvó Armengol, ministra de Medi Ambient, 

Agricultura i Sostenibilitat; Verònica Canals Riba, 

ministra de Turisme; Joan Martínez Benazet, ministre 

de Salut; Ester Vilarrubla Escales, ministra 

d’Educació i Ensenyament Superior; Sílvia Riva 

González, ministra de Cultura i Esports i Judith 

Pallarés Cortés, ministra de Funció Pública i 

Simplificació Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, 

secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli, secretària de 

la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.02h) 
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La Sra. síndica general: 

Bona tarda a tothom. 

Abans d’iniciar l’ordre del dia previst i en aplicació 

amb el que disposa l’article 37.6 del Reglament del 

Consell General procedirem a donar compte de 

l’informe de la Comissió Permanent sobre els afers 

tractats i de les decisions adoptades en el període 

comprès entre l’1 i el 28 de febrer del 2021. 

Llegeix l’informe de la Comissió Permanent, la Sra. 

Sílvia Ferrer. 

La Sra. Sílvia Ferrer: 

Gràcies Sra. síndica. 

La Comissió Permanent, d’acord amb el que disposa 

l’article 37.6 del Reglament del Consell General, té 

l’honor de donar compte al Ple del Consell General 

dels afers tractats i de les decisions adoptades en el 

període comprés entre l’1 i el 28 de febrer del 2021. 

La Comissió Permanent s’ha reunit els dies 28 de 

gener i els dies 17 i 25 de febrer del 2021. 

En el decurs de la primera reunió, celebrada el passat 

28 de gener, la Comissió Permanent va examinar i 

acordar la celebració de diverses sessions 

extraordinàries: 

-Una primera sessió de la Comissió Legislativa 

d’Educació, Recerca, Cultura, Joventut i Esports per 

a tractar temes relatius a l’organització de la dinovena 

edició del Consell General dels Joves. 

- Dues sessions, en aquest cas, de la Comissió 

Legislativa de Sanitat a fi de dur a terme, d’una banda, 

l’aprovació de diverses actes pendents de la comissió, 

i d’altra banda, la compareixença, del M. I. Sr. Joan 

Martínez Benazet, ministre de Salut, per poder tractar 

la situació actual de la crisi d’emergència sanitària 

causada per la pandèmia del SARS-CoV-2, 

compareixença que es va celebrar el dia 9 de febrer. 

- I finalment, vist l’acord de la Junta de Presidents, del 

22 de gener del 2021, una sessió extraordinària del 

Consell General, el dia 4 de febrer, per tal de dur a 

terme l’examen i votació de les preses en consideració 

de la Proposició de llei qualificada de la persona i de 

la família i de la Proposició de llei qualificada de 

protecció de dades personals, així com també, 

l’examen i votació del Projecte de llei de modificació 

de la Llei 32/2008, del 18 de desembre, dels Cos de 

Banders. 

En el decurs de la segona reunió, celebrada el passat 

17 de febrer, la Comissió Permanent va examinar i 

acordar la celebració d’una sessió extraordinària de la 

Comissió Legislativa de Sanitat a fi de dur a terme la 

compareixença, del M. I. Sr. Joan Martínez Benazet, 

ministre de Salut, per poder tractar el seguiment de la 

situació actual de la crisi d’emergència sanitària 

causada per la pandèmia del SARS-CoV-2 i la 

presentació de l’Oficina Covid, compareixença que es 

va celebrar el dia 23 de febrer. 

En darrer lloc, la Comissió Permanent es va reunir, 

novament, el proppassat dia 25 de febrer, per donar 

per finalitzats els treballs de la Comissió Permanent i 

aprovar el present informe. 

En aquests termes queda redactat l’informe que la 

Comissió Permanent eleva al Ple del Consell General. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. secretària. 

Seguim ara amb l’ordre del dia previst. 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb 

resposta oral. 

Us recordo que segons disposa l’article 131 del 

Reglament del Consell General, el temps total per 

substanciar una pregunta, incloent també la rèplica i 

la dúplica, no pot excedir de vuit minuts, dividits en 

parts iguals. I que finida la resposta del membre del 

Govern, si el conseller general que ha formulat la 

pregunta ho sol·licita, la síndica general li concedirà 

la paraula per un minut per repregunta, per tal que 

pugui formular fins un màxim de quatre repreguntes 

estrictament sobre la mateixa matèria. 

La síndica general concedirà la paraula per un minut 

a la resta de consellers generals que ho demanin per 

tal que formulin fins a dues repreguntes estrictament 

sobre la mateixa matèria. El membre del Govern 

disposarà per a la resposta del mateix temps. 

Alhora, us informo que s’han presentat tres preguntes 

amb caràcter urgent admeses a tràmit per la 

Sindicatura. 

Procedirem doncs amb la primera pregunta. 

Pregunta primera. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. Susanna 

Vela Palomares, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 9 de març del 2021, relativa a l’estratègia 

de Govern sobre el subministrament de les 

vacunes per a la Covid-19. 

Fou registrada amb el número 185 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 23/2021 del 10 de març. 

Exposa la pregunta la Sra. Susanna Vela. 
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La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vistes les darreres notícies aparegudes en relació al 

suposat oferiment del Govern d’Israel al Govern 

d’Andorra de fer-nos arribar 100.000 dosis de la 

vacuna de Pfizer i vist que altres països estan adquirint 

directament vacunes. 

Es demana: 

Per què no s’han explorat altres vies d’adquisició de 

vacunes? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Respon pel Govern, Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, moltes gràcies Sra. síndica. 

Bé, en primer lloc voldria dir que no hem tingut cap 

oferiment del Govern d’Israel per subministrar-nos 

cap tipus de vacuna. 

En segon lloc, òbviament s’han explorat moltes vies 

d’adquisició de vacunes, però en el moment en què 

l’OMS declara la pandèmia mundial, doncs la 

indústria farmacèutica es veu obligada a subministrar 

les vacunes a través d’organitzacions com pot ser 

COVAX, que com saben és una associació entre 

l’OMS el GAVI i altres entitats i diversos països i 

també després agrupacions o en aquest cas la UE que 

representa els països d’Europa. I per tant es va optar 

sempre per buscar aquestes vies de subministrament 

que garantien almenys dos entrades i en aquest cas 

tres entrades doncs que a través de l’acord de la 

Comissió Europea doncs hem tingut l’oportunitat de 

negociar amb França i també amb Espanya. 

S’ha de dir que també vam intentar tant amb Pfizer 

com amb Moderna com amb el representant a Europa 

que és ROVI, com també amb Astrazeneca, doncs 

obtenir vacunes per la via d’intentar un assaig clínic a 

Andorra controlat en fase 4. Inclús esgrimint doncs la 

possibilitat de registrar totes les dades de salut a través 

de la nostra eina que és la Història Clínica 

Compartida. Però donada aquesta situació com dic, 

aquestes farmacèutiques van declinar aquest 

oferiment i van dir que la forma d’adquirir les vacunes 

i de vacunar tota Europa era aquesta manera d’anar 

per aquestes vies més segures i més reglades per 

adquirir tot Europa el mateix nivell i el mateix 

percentatge de vacunació al mateix temps. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Per la rèplica, Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sr. ministre. 

Després de dies de comunicats inexactes, a vegades 

contradictoris, Andorra primer rebia les vacunes al 

desembre, després va ser al febrer, demà comencem a 

vacunar, les vacunes estaran aquí en dues setmanes, 

o es subministraran a mesura que els països veïns les 

vagin rebent també. Dissabte passat al final va 

començar la vacunació que se’n diu massiva. 

Em sembla que s’han vacunat unes 4.900 persones i 

aquesta setmana passada ja es va iniciar la fase segona 

amb les 3.000 dosis d’Astrazeneca, que provenien de 

França, aquest cop sí destinades als majors de 65 anys, 

persones amb patologies, inmunodeprimides o els 

professionals de salut i dels centres sociosanitaris. 

En roda de premsa el Govern va anunciar que d’aquí 

al mes de juny s’esperaven 100.008 vacunes. 

El 22 de febrer el ministre confirmava que s’havien 

descartat vacunes si no era com bé heu tornat a dir 

ara per canals oficials, el Govern defugia de compres 

directes i que no recorreria a cap via secundària o 

intermediària per poder accelerar el procés d’arribada 

del vaccí contra la Covid. 

Ens vau explicar també, i ara també ho heu repetit, 

que les compres directes no eren possibles si no era a 

través d’intermediaris que no tenen control sobre els 

fàrmacs i això ens obliga, doncs dèieu, a prendre 

aquestes altres vies. 

Ens demanem fins ara com s’han comprat altres 

vacunes en períodes no pandèmics directament a les 

farmacèutiques, o amb quins intermediaris? 

Com a parlamentaris, més enllà de l’estratègia del 

subministrament de vacunes que ens heu explicat, 

dels acords amb Espanya i França a través de la Unió 

Europea o el Projecte Covax, seguim desconeixent 

exactament els termes de segons quins acords en 

especial l’acord amb França que encara no ha estat 

publicat. 

Com a titular de Salut, heu reconegut que heu anat 

rebent propostes per facilitar vacunes, no només 

d’organismes oficials sinó també d’algun privat, però 

que ho heu descartat perquè no donaven prou 

garanties de traçabilitat. Fins i tot per exemple vau 

apuntar, molt a l’inici, que descartàveu per exemple 

la vacuna Sputnik desenvolupada per Rússia però que 

ara sembla que l’EMA la pot estar valorant i per tant 
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que també la podríem adoptar ja que s’acabarà 

incloent al projecte Covax. 

Heu parlat, que em sembla que no són certes les 

notícies aparegudes a un mitjà de comunicació amb el 

tema de l’oferiment del Govern d’Israel, en qualsevol 

cas un dia abans havíem parlat a la comissió legislativa 

i no ens havíeu parlat d’aquests oferiments, no 

d’Israel, perdó, sinó dels altres. Sabíem que Israel 

tenia excedents i que tenia previst, i a més així ho ha 

fet, d’enviar vacunes a països com Hondures, 

Guatemala, Hongria o la República Txeca a Europa. 

Pel tema del Covax, per continuar amb les línies de 

subministrament, en la darrera compareixença ens 

vau explicar que rebríem del Covax entre un 30 i un 

35% de les 26.400 dosis previstes i que arribaven a 

finals de febrer. Evidentment aquestes dosis no han 

arribat. Estem preocupats perquè la farmacèutica 

AstraZeneca ha anunciat que no podrà facilitar totes 

les dosis que s’havia compromès amb la Unió Europea 

i que, per tant, això podria afectar al projecte Covax i 

de retruc ens podria afectar al nostre 

subministrament. 

Pel projecte Covax, pel que hem estat veient tots 

aquests dies, està molt bé i estem molt contents que 

Andorra pugui participar per solidaritat per garantir 

la distribució equitativa al món de vacunes, però no 

sé si per rebre una part important d’aquestes vacunes 

que em sembla recordar vau parlar de garantir el 50% 

de la població. 

Quant a les vacunes Moderna, havíem sabut sempre 

que venien per part de França. Finalment no sabem si 

aquestes vacunes arribaran; la qüestió és que han 

arribat les d’Oxford: AstraZeneca, en comptes de les 

de Moderna i ens agradaria també conèixer els canvis 

d’aquest subministrament d’aquest vaccí. 

Ens sap greu veure que parleu sempre que hem de 

complir els compromisos i els acords presos, però no 

sabem si hi ha alguna clàusula en el sentit de què si 

aquests acords no es poden complir per part dels estats 

que ens han de facilitar aquestes vacunes pels motius 

que sigui, doncs si no hi hauria una manera amb la 

que el Govern pogués cercar altres possibilitats. 

Entenem que és important. Sabem que és una gestió 

molt complicada i molt difícil, però sí que hem trobat 

a faltar un pla, per dir-ho així, un pla B que ens 

permeti assegurar una campanya de vacunació 

continuada i sense interrupcions. Compartim tots, 

suposo, que aconseguir vacunar a la major part de la 

població és essencial per evitar el desastre i recuperar 

el més aviat possible l’activitat turística... 

La Sra. síndica general: 

Hauria d’anar acabant la rèplica Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Sí, Sra. síndica. 

...per recuperar aquesta activitat turística amb una 

economia que és depenent del turisme i dels serveis. 

Per tant, l’economia es recuperarà si s’assoleix una 

vacunació majoritària però si es retarda molt, moltes 

empreses corren el risc de desaparèixer. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Per la dúplica, Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, a mi em sorprèn aquesta pregunta i aquesta 

extensió de la pregunta quan vostès demà tenen una 

demanda d’informació que serà complida i vostès 

compareixeran al ministeri on jo mateix els hi serviré 

totes aquestes preguntes que vostès m’han demanat ja 

per escrit i, per tant, entenc que avui és duplicar el 

que demà farem... No sé quin és l’objectiu precís, en 

aquest cas. 

Bé, com els hi vaig dir, la nostra estratègia és 

aconseguir per aquestes vies que són vies equilibrades, 

que donen seguretat, que sabem que tenim un 

producte segur i no hem optat per les altres tot i que, 

òbviament, tenim contactes per si ens fallés el 

subministrament de vacunes. 

Tot el món en aquest moment té les seves dificultats, 

com ha dit vostè mateixa, no és una cosa menor, és 

molt complexa i els compromisos que tenim és que 

França ens subministrarà 3.000 vacunes més 

Astrazeneca a primers d’abril i que durant els mesos 

d’abril i maig ens anirà subministrant vacunes 

Moderna, aproximadament unes 24.000, sempre i 

quan en el compromís, diu, hi hagi suficient capacitat 

de la farmacèutica per fer-nos arribar aquestes 

vacunes. 

En el cas d’Espanya, com vostès saben, la següent 

entrega serà a primers d’abril també amb una dosis 

equivalent a les que hem rebut fa poc, per tant, de 

5.800 vacunes i després ens aniran complimentant les 

dosis que ens han de donar fins completar amb les 

30.000 vacunes que tenim signades i que la ministra 

Carolina Darias ens ratifica el seu compromís a què 

ens arribin aquestes vacunes. 

Per tant, en aquest sentit tant per l’arribada de França 

com d’Espanya sabem que tindrem, com sempre he 

dit, l’objectiu és arribar a l’estiu amb un 60% o més de 

la població immunitzada. La nostra estratègia també 

de no vacunar a les persones que han passat la 

malaltia durant els darrers sis mesos també ens ajuda 
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en aquest sentit, i per tant crec que aquest objectiu és 

molt probable si no passa alguna cosa especial o rara 

amb les indústries farmacèutiques i amb les vacunes 

doncs, que el puguem acomplir. 

Per part de COVAX, efectivament com vostès podran 

veure demà, se’ns va notificar que rebríem un 35% 

aproximadament, 9.000 i escaig vacunes Astrazeneca 

abans del 28 de febrer, actualment ens han dit que 

abans de finals de març i avui hem rebut una nota 

dient que a finals de març sortirien les vacunes, per 

tant, jo entenc que també serà per l’abril que arribaran 

aquestes vacunes si no es retarden més. 

Aquestes són les vies prioritàries d’adquisició de les 

vacunes. Òbviament, tenim contactes amb la 

indústria farmacèutica, i concretament amb Pfizer, 

que ens garanteix que si mai aquests Estats no 

poguessin fer-se càrrec doncs que ells no veuen 

inconvenient en què aleshores poguessin adquirir un 

compromís amb ells. 

I òbviament l’estratègia de vacunes també va molt 

més enllà perquè és molt probable... no és segur però 

és molt probable que durant la propera tardor-hivern 

o durant els mesos que vinguin després d’aquesta 

campanya de vacunació, ens haguem de tornar a 

vacunar per protegir-nos de les variants que puguin 

arribar i, de fet, com vostès han pogut veure a les 

notícies la indústria farmacèutica està treballant en 

aquest sentit. Per tant, és molt millor anar amb una 

estratègia comuna amb un grup de països també amb 

COVAX que ens donarà pas a aquelles vacunes que 

ens puguin complementar any per any la nostra 

estratègia de vacunació. Si ens haguéssim casat, cosa 

que no es pot i cosa que alguns països han aconseguit 

com és el cas d’Anglaterra o el cas d’Israel amb una 

sola casa, doncs podríem trobar-nos després amb un 

problema de desabastiment de la vacuna que més ens 

interessés per garantir la seguretat de la revacunació 

i, per tant, la seguretat de seguir evolucionant bé 

quant al comportament dels nostres ciutadans amb la 

seva immunitat davant la Covid. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Iniciem el temps de repreguntes. Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sra. síndica. 

Així doncs, ens queda clar que no va haver-hi cap 

oferiment per part del Govern d’Israel, per tant, ho 

donem ja per tancat. 

Malgrat això, voldria saber si han tingut oferiment 

d’altres Estats o de particulars, o de privats perquè en 

algun moment donat també s’havia parlat que un grup 

d’empresaris del país s’havia posat a la disposició de 

Govern per poder mitjançar o intermitjançar en 

l’adquisició de vacunes. Entenc que no són les 

vacunes actualment sota el projecte COVAX o les 

vacunes que està negociant la Unió Europea. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, efectivament hem tingut molts oferiments de 

vacunes. Hi han hagut moments que cada setmana 

teníem diversos oferiments de vacunes, tant 

d’Astrazeneca provinents de l’Institut del Sèrum de la 

Índia com de vacunes de la Xina -un milió de vacunes 

ens van oferir de la Xina-, etc. També l’ajuda d’alguns 

empresaris d’Andorra i també d’altres persones 

amigues del país que han intervingut en diversos 

projectes per aconseguir vacunes alguns d’ells, com he 

comentat abans, que anaven lligats a aquest estudi en 

fase IV que finalment la indústria farmacèutica va 

decidir no tirar endavant. 

Però també li diré que qualsevol oferta de vacunes ha 

d’anar acompanyada d’una sèrie de requisits com és el 

certificat d’alliberació del lot que normalment es 

produeix, també amb una certificació posterior de 

l’agència del medicament o bé de qualsevol agència 

del medicament, sigui espanyola, sigui europea, sigui 

francesa o sigui la pròpia de l’OMS. I després de la 

certificació de tota la cadena del fred, per exemple, i 

de tota la traçabilitat del subministrament. 

Sense aquestes garanties no es pot comprar una 

vacuna perquè no pots garantir que aquella vacuna 

sigui segura i sigui vàlida i protegeixi. 

Per tant. nosaltres hem prioritzat en aquest sentit. No 

podem comprar a intermediaris, no podem comprar a 

distribuïdors, hem de comprar directament a la 

indústria farmacèutica i això s’aconsegueix a través de 

l’OMS, de COVAX, de la Unió Europea, etc. 

Sí que és cert que quan s’alliberi la situació de 

pandèmia, quan l’OMS declari que ja no hi ha una 

pandèmia, el subministrament es produirà com amb 

totes les vacunes que ens vacunem actualment. És a 

dir, com la vacuna de la grip, és a dir, pel tracte directe 

amb la indústria farmacèutica.` 

Però en tot cas reitero, no comprarem vacunes a 

través d’intermediaris i a través de distribuïdors, 

perquè entenem que no podem garantir ni 
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l’alliberació del lot, ni la traçabilitat de tot el producte 

fins al nostre país amb garanties. 

I també vull deixar ben clar que no hem tingut cap 

oferiment de cap Govern sobre el subministrament de 

cap vacuna. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sra. síndica. 

Abans m’havia oblidat quan m’heu dit “demà ens 

veurem i podrem veure el contingut d’aquests 

acords”. Però penso que avui és important que avui en 

poguéssim parlar perquè ens devem a la ciutadania. 

Entenc que la ciutadania ha de saber, és a dir, els 

termes amb els quals, fins allà on es pugui, doncs, 

s’acorden les coses. 

A diferència d’Espanya, França encara no ha publicat 

aquest acord. Entenc que és un acord internacional i 

s’hauria de publicar als seus butlletins oficials i entenc 

que també el nostre. Per això la voluntat de poder 

conèixer una mica més el contingut que demà, doncs, 

amb el meu company Jordi Font, ja podrem veure i ja 

podrem comentar. Però bé, ens agradaria compartir-

ho amb la ciutadania. 

Aquest era el motiu, doncs, per fer-vos la pregunta. 

O sigui, pel que he entès, sí que n’heu parlat, sí que 

heu tingut tots aquests oferiments, però que heu 

optat, doncs, per aquestes vies legals, per aquestes vies 

més garantistes. 

Us voldria demanar, fins ara, és a dir, quan un compra 

no només vacunes, és a dir, qualsevol tipus de fàrmac, 

el subministrament com es fa? Sempre s’ha de passar 

per unes centrals de compres o es pot comprar 

directament a les farmacèutiques, independentment 

que estiguin a Europa o que estiguin al continent 

americà? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, actualment, doncs, qualsevol producte 

farmacèutic que es compri, es pot comprar 

directament a la indústria farmacèutica. I la nostra llei 

de sanitat, doncs, regula que la pròpia autoritat 

sanitària pot autoritzar l’ús d’aquest producte. 

Posarem un exemple, per exemple les vacunes 

Astraeneca que vindran de producció a Corea, doncs, 

han estat autoritzades per una agència del 

medicament, la de l’OMS, però no necessitem que 

l’autoritzi l’Agència Europea del Medicament, cosa 

que li succeeix a algun altre estat europeu, algun altre 

microestat que la seva llei de sanitat li obliga aquest 

requeriment. 

Per tant, és un requeriment sempre que pots comprar 

directament a una farmacèutica. El que passa és que 

també amb tot fàrmac, doncs, es volen  garantir 

aquests dos conceptes que són més sensibles amb les 

vacunes, que és l’alliberació del lot, aquest certificat, 

i després, també, aquest certificat d’una agència del 

medicament. Per tant, un requeriment que sempre 

demana Andorra per comprar qualsevol fàrmac, sigui 

europeu o sigui no europeu, és que hi hagi una agència 

del medicament que l’hagi certificat i que la pròpia 

farmacèutica hagi pogut justificar aquesta alliberació 

del lot que t’arribarà pel consum intern del nostre 

país. 

També voldria dir-li que demà, òbviament, podran 

tenir a la seva disposició tota aquesta informació i jo 

mateix els acompanyaré en aquest procés. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Vela, tercera repregunta. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica i gràcies Sr. ministre. 

Una darrera pregunta. Heu dit que per garantir el 

subministrament heu pogut fer aquestes relacions 

amb les farmacèutiques... d’alguna manera, com es 

lliguen tots aquests convenis en el cas que sigui 

necessari que es puguin, d’alguna manera ràpidament 

resoldre. És a dir, si pel que fos les vacunes que han de 

venir de Covax no poden estar aquí en el temps que 

està previst, i evidentment, sempre per no retardar, 

doncs, la campanya de vacunació, és a dir, com es 

lliguen aquests pre convenis, precontractes, doncs, 

amb aquestes farmacèutiques? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 
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El Sr. Joan Martínez: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Bé, nosaltres com hem dit sempre, busquem seguretat 

i eficàcia, i aquests convenis es poden alliberar en el 

moment que un país no té capacitat de subministrar-

se a través de les vies que nosaltres, doncs, hem buscat 

i hem garantit. 

Hem de pensar una cosa, l’estratègia de lluita contra 

la Covid és una estratègia global. Nosaltres estem en 

l’àmbit europeu, i com veuran, la gran part dels països 

europeus intenta el que hem dit sempre, anar 

adquirint un nivell d’immunitat paral·lel tots 

nosaltres, perquè si nosaltres estem immunitzats però 

els nostres veïns no ho estan, la mobilitat, com podreu 

comprendre, tampoc es veuria arreglada ni 

alleugerida. 

Per tant, els convenis són convenis directament amb 

les indústries farmacèutiques amb una signatura d’un 

contracte com s’ha fet sempre amb qualsevol altra 

vacuna. 

De fet, ja tenim convenis amb Astrazeneca, ja tenim 

convenis amb Pfizer, ja tenim convenis amb moltes 

altres farmacèutiques. tenim convenis, per exemple, 

amb GSK amb la que li comprem moltes vacunes per 

altres utilitzacions i que justament era una de les 

vacunes que més ens donava confiança durant els 

mesos de juliol, agost i setembre, i en canvi és una 

vacuna que va també retardada. 

Per tant, això ratifica més aquest compromís de dir, 

crec que casar-se amb una sola indústria farmacèutica 

per subministrar-se vacunes, amb una estratègia 

separada del que fa la Unió Europea o el que fa l’OMS, 

doncs, era perillosa, potser ara no tindríem vacunes o 

potser després no tindríem continuïtat amb la 

revacunació. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Vela vostè no vol fer la quarta... 

Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, com tothom sap estic a favor de la llibertat de 

vacunar-se o no, i estic pel consentiment informat 

dels pacients pel que fa als efectes secundaris, i el Sr. 

ministre s’havia compromès, justament, a comunicar 

a les persones que es vacunaran, doncs, de tota 

aquesta informació, de transmetre aquesta 

informació. 

Dit això, com explica la diferència, Sr. ministre, entre, 

doncs, a nivell de resultats, a nivell de 

subministrament entre Andorra, per exemple, i 

Mònaco que és un país tercer, Mònaco que no ha 

tingut cap retràs i cap problema de subministrament? 

Em faig la pregunta. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Bé, miri, Mònaco està en la mateixa situació que 

nosaltres. És a dir, Mònaco té un conveni també arran 

de l’acord de la Comissió Europea, concretament amb 

França de subministrament de vacunes, i després està 

amb el projecte COVAX, i concretament és un dels 

països que té aquesta dificultat per acceptar les 

vacunes COVAX que no es produeixen dintre de la 

Unió Europea i, justament, s’han posat en contacte 

amb nosaltres per veure com ens ho fèiem per poder 

rebre les vacunes Astrazeneca fabricades a Corea. Per 

això conec bé la situació de Mònaco. 

He de dir que la primera entrega... són països petits, 

una primera entrega de 4.000 dosis a Mònaco, com va 

ser la de França, doncs, de seguida assoleixen un 

nivell, un percentatge de vacunació molt elevat. Una 

entrega de 2.000 vacunes amb nosaltres, que és el que 

va ser l’entrega inicial, doncs, assolim un percentatge 

molt més baix. 

Però això es va equilibrant amb el temps. 

En aquests moments, com deia l’altre dia el Sr. cap de 

Govern, doncs, nosaltres estàvem un mica per sota 

dels països veïns, estarem una mica per sobre, després 

tornarem a estar, ens anirem equilibrant amb els 

països de l’entorn. I Mònaco li succeeix això, va tenir 

una primera entrega copiosa de vacunes, i després, 

doncs, ha tingut les dificultats que tenen tots els 

països com és ara el nostre i com tots els països 

d’Europa que ja veuen que tots ells estan lluitant per 

aconseguir vacunes i anar immunitzant la seva 

població. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sr. Font. 
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El Sr. Jordi Font: 

Sr. ministre vostè s’ha estranyat al principi quan ha 

fet la primera intervenció de què nosaltres poséssim 

aquesta pregunta sabedors de què demà venim allà al 

ministeri a assabentar-nos del contingut d’aquests 

contractes. Jo li he de dir per la meva part que el que 

a mi m’estranya és que com a conseller hagi de 

desplaçar-me al ministeri a mirar aquests contractes. 

Un cop feta aquesta observació, li faré la meva 

pregunta. 

A veure, el primer lliurament de vacunes que hi va 

haver, que van ser de Pfizer, vostè ens va dir que es 

guardava la meitat de la quantitat de vacunes 

aquestes per poder fer la segona vacunació perquè en 

aquests casos la segona vacunació crec que està 

desfasada d’unes quatre setmanes o així, o tres i que 

de fet tothom que va tenir l’oportunitat de tenir 

aquella vacuna ja ha tingut la segona. 

Això a mi no em queda clar si queda també de forma 

idèntica reflectit amb les segones vacunes que són 

d’Astrazeneca i que la segona vacuna és d’aquí quatre 

mesos si no m’erro, perquè el 29 de juliol li toca al meu 

pare, que vaig anar-lo a vacunar dissabte. 

Bé, és realment així? I tenen previst suficientment 

estoc si és així a mida que s’aniran fent les vacunes per 

guardar aquesta segona vacuna? O no té cap 

importància i es pot esperar al proper lot 

d’Astrazeneca i vacunar la gent amb el proper lot a 

pesar que vostè ens ha fet unes afirmacions aquí dels 

lots que no m’ha quedat gaire clara, però bé per això 

poso la pregunta. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí moltes gràcies Sra. síndica. 

Miri, en el cas de les primeres vacunes Pfizer, se’n va 

guardar la meitat per la segona dosi que són els 21 dies 

aproximadament, entre els 21 i 28 dies. En el cas de 

les 5.800 vacunes Pfizer que hem rebut ara, se n’han 

guardat 2.900 per fer la segona dosi també d’aquestes 

persones vacunades. 

En el cas d’Astrazeneca que la revacunació es pot 

produir més enllà dels tres mesos, s’ha decidit poder-

les administrar totes perquè hi ha una garantia per 

part del Govern francès de què d’aquí poc, és a dir 

principis d’abril tindrem les 3.000 restants. I també 

perquè la ciència està esbrinant que la vacuna 

Astrazeneca doncs no importa que la revacunació 

sigui molt més enllà inclús d’aquests tres o quatre 

mesos amb les mateixes garanties. 

Si vostès veuen el que està sortint d’Escòcia, s’està 

veient que el percentatge d’immunització de la 

vacuna Astrazeneca és molt elevat a partir de la 

tercera setmana, i pràcticament no millora amb la 

vacunació. El que sembla que la revacunació, i això 

són conceptes que encara no s’han pogut comprovar 

però que es fa per analogia amb altres vacunes, doncs 

que la segona revacunació serveix perquè aquesta 

immunitat es perllongui molt més enllà amb el temps. 

Per tant no tenim cap tipus de por de què no puguem 

gaudir d’aquestes segones vacunes en el cas 

d’Astrazeneca. Sí que hem de ser més prudents amb 

la Pfizer que és molt important la segona vacuna i que 

a més l’espai de temps doncs limita possibles retards 

amb l’entrega de les vacunes. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sr. Font, la seva segona repregunta. 

El Sr. Jordi Font: 

Espero que amb això haguem tranquil·litzat una part 

important de la ciutadania que posava aquesta 

pregunta. Perquè inclús deien a veure si aquestes 

vacunes que s’han de guardar per fer la segona 

vacunació, si hi hagués un cas d’emergència, una 

represa important de la pandèmia, poguessin utilitzar-

se per fer la primera vacunació? 

La segona pregunta va enfocada més aviat a la 

pràctica del que és el sistema de vacunació. Jo ho he 

viscut de primera mà i li vull fer uns comentaris i a 

veure si vostè em diu si s’hi pot posar remei o si pensen 

posar-hi remei o si ho troben normal? 

A veure, quan fas la preinscripció telemàtica, 

t’inscrius i llavors et convoquen a través d’un SMS. 

Vostè va dir a la tele, -perquè el vaig sentir jo, aquí ja 

no és interpretació de la premsa sinó que el vaig sentir 

jo-, que amb aquesta resposta se sabria quina vacuna 

et tocava. Amb els tres, quatre casos que he viscut de 

prop, això no és així. Jo demanaria si es pot rectificar 

perquè la gent ho aprecia i hi ha gent que encara és 

susceptible a agafar una vacuna o una altra. 

Després també hi ha una cosa que m’ha xocat, o que 

ens ha xocat a la gent que ja hem seguit el procés, és 

de què hi ha un qüestionari que se’n diu el qüestionari 

d’idoneïtat, que me’n vaig assabentar a través del diari 

que existia, després d’haver fet cinc o sis inscripcions 

on no es mencionava això. No passa res perquè 

aquells senyors d’allà són molt amables i s’omple al 

lloc i no hi ha gaires problemes. Però bé, jo suggeriria 
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si és possible, de modificar una mica el programari 

informàtic i que quan t’inscrius que ja et posi un link 

o que et publiqui el qüestionari, i que ja el puguis 

omplir. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí en la primera qüestió doncs m’excuso perquè 

realment estava previst que sortís el nom de la vacuna 

que tocava, però això ja ho vaig comunicar, i en això 

es va veure que hi havia una dificultat major que 

complicava molt les coses, i per tant doncs això es va 

treure. De totes maneres jo crec que com no hi ha 

possibilitat de triar la vacuna, vull dir que tots ens 

hem de vacunar, tampoc té una importància major. Sí 

que la gent ja ho sap depenent de la cita de la segona 

vacuna, i en aquest sentit no hi ha cap problema i 

quan arriben se’ls informa de quina és la vacuna que 

se’ls hi posa. 

Sobre el tema d’aquest qüestionari, doncs aquest 

qüestionari es pot fer tranquil·lament allà, de fet està 

preparat allà i de fet amb les ajudes que convingui, 

però òbviament també es pot baixar de la pròpia 

pàgina web. Ja agafaré el seu suggeriment i ho 

traslladaré als que s’ocupen d’operativa per si es pot 

fer més visible, perquè sigui més fàcil. Però en tot cas 

no impedeix ni retarda l’administració de la vacuna 

sinó que un cop que ets allà doncs amb 

l’acompanyament que cal doncs es pot resoldre aquest 

qüestionari que és molt senzill. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Josep Pintat. 

El Sr. Josep Pintat: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sr. ministre només dos aclariments. 

Veig que Europa ha aprovat la nova vacuna de 

Johnsson, saber si se’n disposarà o si hi ha alguna cosa 

prevista? 

I la segona és per dir que seria bo intentar passar el 

missatge per poder tranquil·litzar a la població perquè 

ho han fet arribar varis ciutadans, degut a les notícies 

que han aparegut sobre Dinamarca i Noruega que han 

suspès la vacunació d’Astrazeneca, per tema de 

coàguls sanguinis, i això seria bo passar un missatge 

que quedés clar del perquè es produeix aquest fet, i 

que no hi ha cap risc. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Pintat. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, moltes gràcies Sra. síndica. 

Sí, sobre la vacuna Novavaxia hem optat a ella a 

través de Covax. Sobre la vacuna Janssen a part de 

què hem tingut un contacte directe amb el laboratori, 

també hi optarem. Ens vam dir que obrien la finestra 

d’adquisició però encara això no ha pogut ser possible, 

per tant així que s’obri doncs també hi optarem. Sobre 

aquestes notícies que han afectat primer a Àustria, 

després l’Agència Europea del Medicament doncs va 

fer una clarificació sobre la situació, Hem d’entendre 

que la malaltia tromboembòlica pulmonar que és el 

cas que s’ha produït amb algunes persones a 

Dinamarca concretament i en algun altre país, doncs 

és una malaltia que és la causa més freqüent de mort 

sobtada en les persones d’edat mitjana. Aleshores el 

que els experts diuen és que no hi ha una relació de 

causa-efecte amb la vacunació, sinó que té la mateixa 

incidència que es produiria amb la població no 

vacunada.  

De fet s’ha de dir que hi ha 40 milions de persones 

vacunades amb la vacuna Astrazenaca i que aquesta 

situació, aquest efecte advers no s’ha referit perquè no 

s’ha vist que estigués en una freqüència superior al 

que pateix la població doncs no vacunada. 

Per tant jo entenc que els governs d’aquests països 

davant la informació, doncs estan valorant tenir més 

informació. Però jo ja els hi dic que el concepte sobre 

aquest efecte advers jo penso que amb l’experiència, 

és potser la vacuna que hi ha més experiència en 

aquest moment al món. També hi ha la publicació 

encara del que ha passat a Escòcia. A Escòcia doncs 

és una vacuna que no s’ha referit a cap d’aquests 

efectes que sobrepassessin els que té la població 

normal, com dir que és una causa freqüent dins de la 

població normal. I per tant jo crec que es poden donar 

garanties a la població, tot i que estarem alertes, es pot 

donar absolutes garanties a la població de què és una 

vacuna segura. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Montaner, després Sr. Miró, després Sr. Costa. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. Benazet, volia saber si el ministeri ha implantat un 

registre de seguiment de les persones vacunades. 

Havia dit que sí que es faria, però voldria saber si ja 

s’ha implantat? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

No solament hi ha un registre de totes les persones 

vacunades, sinó que hi ha tot un dispositiu de 

fàrmaco-vigilància sobre els efectes adversos de les 

vacunes que a més, compartit amb els països 

d’Europa, amb la UE, amb els nostres països veïns i 

també compartit amb l’OMS que es notifica qualsevol 

reacció adversa a les vacunes. I també hi ha una 

informació també per tots els metges referents i altres 

metges que puguin portar aquestes persones per la 

forma en què han de fer la notificació de qualsevol 

reacció adversa. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sr. ministre, vostè al mes de setembre va manifestar a 

un mitjà de comunicació que desaconsellava la 

vacuna Sputnik. Continua pensant el mateix, o no? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Jo no he desaconsellat mai la vacuna Sputnik, jo el 

que he dit és que qualsevol vacuna que acceptem al 

nostre país serà després de què hagi passat un procés 

de validació per una agència del medicament, ja sigui 

de l’OMS, l’Agència Europea del Medicament, 

l’EMA o qualsevol. 

De fet, en aquests moments la vacuna Sputnik, a més, 

té uns molt bons resultats de fase 3 publicats al The 

Lancet. En aquests moments està en tràmits de 

validació per part de l’Agència Europea del 

Medicament i, per tant, si aquesta és validada serà 

una de les vacunes més que probablement podrem 

tenir a l’abast al nostre país, com no podria ser d’una 

altra manera. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazat. 

Sr. Ferran Costa. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sra. síndica. 

Stricto sensu m’agradaria fer una repregunta sobre la 

motivació de la pregunta original, que és l’estratègia 

del Govern sobre el subministrament de les vacunes. 

Penso que avui és una bona oportunitat també per 

explicar a tota la ciutadania aspectes que potser s’han 

tergiversat en un debat o mediatitzat pels mitjans i 

que de vegades tampoc no ha afavorit els 

posicionaments d’alguns polítics, amb la qual cosa 

penso que d’entrada agrair-li les seves manifestacions 

perquè, des del meu punt de vista són gairebé 

balsàmiques. 

Dit això, parlant del subministrament de les vacunes, 

ha parlat dels problemes que s’han trobat tots els 

països de la Unió Europea sense excepció per aquest 

subministrament de vacunes degut a què el ritme de 

subministrament de les grans farmacèutiques no era el 

que ells inicialment havien avisat. Però, no s’ha fet 

esment en cap moment i penso que és un punt 

important -a veure què en pensa vostè- sobre el 

manifest que va fer l’Oficina Europea de Lluita contra 

el Frau, que a mitjans del mes passat va explicar que 

hi havia estafadors, -tal qual-, que es feien passar per 

distribuïdors o intermediaris que estaven posant al 

mercat més de 1.000 milions de dosis de vacunes 

valorades amb 14.000 milions d’euros i que alguns 

països havien caigut en el risc de creure’s aquesta 

distribució. Llavors, per això penso que el que vostè 

ha manifestat, i assegurar que els canals pels quals 

surten les vacunes són els que són, és un missatge 

tranquil·litzador. 
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I la meva pregunta justament seria en aquest sentit: 

mentre duri la pandèmia vostè pot dir-nos si 

continuarà subministrant pel país a través de canals 

homologats que ofereixin totes les garanties pel vaccí 

com s’ha fet fins ara? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Costa. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Absolutament! És a dir, nosaltres hem de garantir la 

seguretat i l’eficàcia d’aquestes vacunes, hem de 

preservar la salut dels nostres ciutadans i, per tant, la 

nostra estratègia, com no pot ser d’una altra manera, 

serà sempre amb proveir-nos amb vacunes segures. 

Per això he esmentat que sempre volem que una 

agència del medicament, sigui OMS, sigui EMA, sigui 

FDA doncs validi l’eficàcia d’aquestes vacunes, per 

això estem alerta amb totes les reaccions adverses i 

per això busquem canals de subministrament que són 

canals homologats amb què es pot tenir una 

traçabilitat del producte des del seu lot de fabricació, 

validat com dic sempre per una persona d’una agència 

del medicament que es desplaça al lloc de producció 

de la vacuna i aquesta és la nostra manera de fer. A 

més a més, també la nostra estratègia és anar-nos 

vacunant amb el mateix percentatge 

aproximadament que els nostres països veïns per 

assolir tots, tots, el conjunt d’Europa un nivell alt 

d’immunitat que crec que podrà ser efectiu durant 

aquest estiu. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Pregunta número 2. 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Governpresentada per la M. I. Sra. Carine 

Montaner Raynaud, consellera general no 

adscrita, per escrit de data 10 de març del 

2021, relativa a diferents neguits recollits al 

Pas de la Casa de comerciants, hotelers i 

restauradors. 

Fou registrada amb el número 193 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 23/2021, del 10 de març. 

Exposa la pregunta la Sra. Carine Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Gràcies Sra. síndica. 

La setmana passada vaig anar al Pas de la Casa per 

recollir els neguits i les preguntes dels comerciants, 

dels hotelers i dels restauradors de la zona. Trasllado, 

doncs, al M. I. Govern els punts següents: 

- Es demana explicacions oficials per saber si Govern 

va intentar negociar amb l’entitat explotadora de 

l’estació d’esquí Grandvalira per tenir un telecadira 

obert del costat del Pas de la Casa. 

- La creació d’un stop lab al Pas de la Casa. 

- Si s’ha plantejat el tema de la comunicació dins del 

territori francès ja que molts francesos pensen que 

l’accés al Pas està tancat. 

- Si Govern està disposat a revisar i millorar la seva 

comunicació pel que fa les mesures sanitàries 

comunicades als empresaris. 

- Si Govern podria estudiar la possibilitat de fer 

possible la gratuïtat del túnel pels residents, 

empresaris i treballadors del Pas de la Casa durant 

aquest període complicat de restriccions sanitàries 

Covid. 

- Si Govern ha previst un pla de dinamització 

comercial del Pas de la Casa i del país de cara a l’estiu. 

- I per acabar, els empresaris demanen per les persones 

que ho desitgen i que tenen contacte amb els clients,  

-de cara al públic-, la possibilitat d’entrar en la llista 

prioritària després dels col·lectius fràgils pel que fa la 

vacuna, evidentment quan les vacunes arribin al país. 

Doncs, demano al M. I. Govern comunicar breument 

a la Cambra sobre cada punt exposat anteriorment. Es 

tracta de dir la voluntat, d’expressar la voluntat del 

Govern. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Respon pel Govern el Sr. Espot. Entenc que la 

resposta ha de ser global vista la quantitat de 

preguntes que tenia dintre, per tant, quan s’acabi el 

temps s’acabarà el temps. 

El Sr. cap de Govern: 

Difícilment pot ser d’una altra manera, Sra. síndica, i 

de fet doncs suposo que la Sra. Montaner entendrà 

que davant d’aquest ventall de preguntes tan diverses 

jo em vegi, no per falta de voluntat sinó per 

impossibilitat pràctica i de temps com acaba de 

recordar la Sra. síndica, de donar-li una resposta 

concreta a totes aquestes preguntes. Potser la 

convidaria, si em permet, a fer-les per via escrita i jo 
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crec que això ens permetrà evidentment abundar 

molt més i detallar molt més en tots i cadascun 

d’aquests aspectes. 

Simplement li diré, perquè no quedi dit, que 

evidentment nosaltres també estem en contacte 

permanent amb tot el teixit econòmic i social del Pas 

de la Casa; es fan reunions i trobades tot sovint i, per 

tant, molts dels punts que vostè suscita són qüestions 

que ja en el seu moment es van posar de manifest, 

algunes de les quals es van anar implementant i 

d’altres no s’han pogut implementar i també s’han 

explicat els motius pels quals no s’ha fet. Però en tot 

cas, com no pot ser d’una altra manera, tots els 

ministres del meu Govern han pres nota de tots i 

cadascun d’aquests punts i en cas que hi hagi algun 

que s’hagi encallat o que no hagi estat contemplat fins 

a la data doncs, es valorarà amb el benentès també 

que jo ara no li puc avançar que s’hagin d’acceptar 

tots i cadascun d’aquests punts perquè n’hi ha alguns 

que en el seu moment ja es van valorar, com la 

gratuïtat del túnel, i que no és possible d’implementar 

per una qüestió de cost econòmic i financer. Però, en 

tot cas, moltes altres qüestions jo crec que obeeixen a 

accions dutes a terme pel Govern ja de forma efectiva 

i per tant doncs, des d’aquest punt de vista, si cal, ho 

reafirmarem prop del teixit productiu del Pas de la 

Casa i aquelles qüestions que encara no s’hagin 

implementat suficientment i que es puguin 

implementar doncs, també ho farem com a Govern 

que ens pertoca. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Per la rèplica, Sra. Montaner. 

La Sra. Carine Montaner: 

Sí, gràcies. 

Crec que els polítics hem de ser pragmàtics i, per tant, 

crec que breument... breument es podria agafar cada 

punt i dir: doncs, sí, hem intentat negociar, per 

exemple, amb l’entitat explotadora per obrir un 

telecadira, no ens en vam sortir... És a dir, per cada 

punt es podria contestar breument i veure també i 

comunicar la voluntat del Govern per cada punt, però 

efectivament faré la pregunta escrita, demà l’entraré i 

així ho tindré al detall. 

Però jo crec que aquí els comerciants del Pas de la 

Casa, els restauradors i els hotelers necessiten... se 

senten una mica abandonats, li he de dir Sr. cap de 

Govern, i aquí se li ha de comunicar crec que la 

voluntat per cada punt; crec que seria bo de dir si el 

Govern estudiarà cada punt. El primer punt, és clar, 

demanen explicacions oficials, si vostè sí o no ha 

intentat negociar amb l’entitat explotadora per obrir 

un telecadira del costat del Pas de la Casa. Doncs, 

això es podia contestar perfectament. Jo crec que 

tenia temps. Però faré la pregunta escrita. 

Gràcies Sr. cap de Govern per la resposta. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Montaner. 

Sr. Espot, per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo no tinc cap inconvenient en respondre-li 

breument, però vostè sap, doncs, que una resposta 

breu a vegades no fa honor a tota l’acció o la presa de 

decisió que hi ha al darrera. I a més a més, doncs, crec 

que responent-li però ho faré, no hi ha cap problema, 

responent-li jo crec que estic contribuint a desvirtuar 

el que és una sessió de control oral al Govern. Però en 

tot cas aquesta és la meva opinió i a qui correspon 

decidir-ho és a la Sindicatura. 

El Govern no ha intentat negociar amb l’entitat 

explotadora Grandvalira en aquest cas seria 

SAETDE, més aviat, no Grandvalira, per tenir un 

telecadira obert del costat del Pas de la Casa perquè 

és absolutament contradictori amb les instruccions 

del Govern, en el sentit, doncs, que les estacions 

d’esquí estaven només obertes als residents. 

De la mateixa manera i pel mateix motiu ja es va 

explicar al Pas de la Casa, doncs, que no es podia 

habilitar un stop lab específic al Pas de la Casa, amb 

el benentès, però que l’stop lab d’Andorra la Vella 

estava a plena disposició, no només dels turistes, sinó 

també dels residents del Pas de la Casa. Evidentment 

que s’ha plantejat el tema de la comunicació en 

territori francès i s’ha fet una comunicació intensa, 

particularment a les xarxes socials. Però en tot cas, la 

ministra de Turisme en pren nota i si cal reforçar-la 

també ho farem. 

No veig perquè el Govern hauria de revisar la 

comunicació de les mesures sanitàries als empresaris, 

perquè crec, doncs, que està sent satisfactòria i, de fet, 

doncs, vostè ho haurà pogut comprovar als mitjans de 

comunicació, darrerament hem tingut ocasió de 

reunir-nos amb tots i cadascun d’aquests sectors. I 

evidentment, doncs, el ministre Gallardo també s’ha 

reunit diverses vegades específicament amb els 

empresaris del Pas de la Casa, i si cal, doncs, ho 

tornarem a fer, però, en tot cas, jo crec, doncs, que la 

comunicació de les mesures sanitàries difícilment es 

pot fer més i millor, perquè el propi ministre de Salut 
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darrerament ha estat compareixent gairebé 3 vegades 

per setmana per fer-ho. 

La gratuïtat del túnel d’Envalira, doncs, com li he dit 

abans, ja es va avaluar, no és una qüestió que 

depengui exclusivament del Govern perquè és una 

concessió i, evidentment, això suposaria que 

haguéssim de suportar el 100% del cost del peatge, i 

això és una qüestió, doncs, que no és assumible per les 

finances del Govern. 

El Govern efectivament ha previst un pla de 

dinamització comercial del Pas de la Casa, no només 

l’ha previst sinó que ja l’estava implementant i, 

evidentment, ara el reordenarà i el reconsiderarà a la 

vista, doncs, de les noves circumstàncies post 

pandèmia. 

I les persones que estan en contacte amb els clients no 

són col·lectius fràgils, i com a no col·lectius fràgils, 

evidentment, no poden entrar en la llista prioritària. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Alguna repregunta... 

Ningú... 

D’acord. 

Pregunta número 3. 

3- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Roger Padreny 

Carmona, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 10 de març del 2021, relativa a la 

construcció d’un giny aeri de transport de 

passatgers per cable. 

Fou registrada amb el número 195 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 23/2021, del 10 de març. 

Exposa la pregunta el Sr. Roger Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vista la voluntat dels comuns d’Andorra la Vella i La 

Massana de construir un giny aeri de transport de 

passatgers per cable entre Andorra la Vella i el Pic de 

Carroi, i el Pic de Carroi i l’Estació de Pal. 

Es demana al Govern: 

Quina opinió té sobre els criteris mediambientals 

d’aquest tipus de projecte? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general:  

Gràcies Sr. Padreny. 

Respon pel Govern, Sra. Sílvia Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó:  

Gràcies Sra. síndica. 

El Govern d’Andorra valora els criteris ambientals de 

qualsevol projecte que pugui afectar el medi ambient 

i, per tant, doncs, també valorarà els criteris 

ambientals d’aquest projecte d’acord amb la 

normativa d’aplicació. I per tant, doncs, havent 

analitzat prèviament l’estudi d’impacte ambiental i no 

podent emetre un judici d’opinió sense el 

corresponent procediment d’avaluació d’impacte 

ambiental. 

De fet, aquest procediment, voldria recordar que 

preveu, doncs, tot un conjunt d’estudis tècnics, que 

inclouen tots els efectes sobre el medi ambient del 

projecte tant en fase de construcció com en fase 

d’explotació, incorpora les mesures correctores, 

preventives o de compensació adequades, doncs, per 

assegurar el màxim respecte d’aquests factors 

ambientals. 

Aquests estudis són valorats pels serveis tècnics del 

ministeri, amb objectivitat, amb rigor i d’acord amb 

els elements tècnics que han recollit, permeten 

valorar la compatibilitat d’aquest projecte amb el 

medi ambient i, per tant, l’emissió d’un informe que 

pot ser favorable o desfavorable en funció de si el 

projecte és compatible o no amb el medi ambient. 

Per tant, aquest estudi d’impacte ambiental que no és 

només un document administratiu, sinó que permet 

incorporar aquesta dimensió ambiental des de la 

concepció del projecte, és un element indispensable 

per a la pròpia valoració del projecte. 

I per tant, doncs, per respondre concretament a la 

seva pregunta, Sr. conseller, el Govern no pot emetre 

opinió sobre aquest projecte sense haver iniciat el 

corresponent procediment d’avaluació d’impacte 

ambiental i, en aquest cas, encara no hem rebut cap 

documentació al respecte. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Per la rèplica, Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 
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Em permetrà, Sra. síndica, esmentar que aquest 

diumenge 14 de març celebrarem els 28 anys de la 

nostra Constitució, celebrem 28 anys de la creació 

d’un Estat de dret, democràtic i social, el nostre, com 

els anys que els hi he dit que té la Constitució, és un 

Estat amb un sistema constitucional jove. Però 28 ja 

és una edat prou llarga per haver-se endinsat i 

aprofundit amb totes les qüestions que preveu la 

nostra Carta Magna. 

Una d’aquestes qüestions és clara i està inclosa dins 

l’article 31 de la Constitució i el cito literalment per 

recordar-lo: És funció de l’Estat vetllar per la 

utilització racional del sòl i de tots els recursos 

naturals amb la finalitat de garantir a tothom una 

qualitat de vida digna i de restablir i mantenir per a 

les generacions futures un equilibri ecològic, racional 

en l’atmosfera, l’aigua i la terra, i de defensar la flora i 

la fauna autòctones”. 

Aquest article constitucional ha estat un dels garants 

de l’aspecte del medi ambient, de la política 

urbanística post constitucional i de tota legislació que 

se’n desprèn.  

En aquest sentit és interessant recordar les paraules 

del professor i actual jutge andorrà al Tribunal 

europeu de drets humans, a drets humans i 

urbanisme, el Sr. Pere Pastor, el qual estableix que el 

país que hem heretat avui és el resultat i cito 

textualment: “d’una explosiva urbanització del 

territori sense plans preestablerts abans del 

desplegament de la Llei general d’ordenació del 

territori i urbanisme del 29 de desembre del 2000, i de 

clares incidències en la qualitat de vida de les 

persones.” 

A més a més, el professor i jutge Pastor, afegeix que es 

ben coneguda també, la dèria que existia anys enrere 

i que volia que cada parròquia tingués el seu 

poliesportiu, les seves escoles, la seva biblioteca 

pública, aspiracions legítimes però que en termes de 

repartició de recursos públics esdevé difícil assumir a 

posteriori, especialment, com actualment en temps de 

crisi. Urbanització a voltes desmesurada, sense 

comptar amb l’impacte sobre el medi ambient, 

especialment en els recursos naturals. 

Doncs sembla que aquesta dèria que cita el professor 

i jutge continua, continua a dia d’avui quan encara 

veiem determinades institucions que pretenen tirar 

endavant projectes sense mostrar abans totes les 

dades mediambientals necessàries per prendre una 

decisió. 

Avui, en aquest moment s’hauria de celebrar un 

consell de comú sobre un plec de bases al qual fins a 

dia d’avui encara no ha publicat o no s’ha publicat cap 

estudi de sensibilitat mediambiental, perquè la 

ciutadania, i sobretot, els representants d’aquesta 

puguin prendre les decisions encertades. 

No sé si vostè Sra. Calvó, dins del marc de les 

relacions institucionals sap més informació, però 

nosaltres no en sabem res més. I en aquest sentit el 

que em preocupa, i per això la pregunta de control 

d’avui, és la poca pro activitat del Govern i del 

ministeri sota el títol de medi ambient en aquest tipus 

de projectes, quan han sigut diversos i repetits en el 

temps, la poca pro activitat imminent també repetida, 

quan a més a més, la legislació actual preveu diversos 

mecanismes per actuar prèviament, perquè el Govern, 

com a representant de l’Estat faci allò que preveu 

l’article 31, és a dir, vetllar per la utilització racional 

del sòl i tots els recursos naturals. 

Perquè en el dia d’avui està molt bé fer iniciatives 

mediambientals, però el més important és que 

aquestes siguin efectives, que la legislació s’apliqui. 

Ens cal que vostès, senyores i senyors del Govern 

actuïn, ens cal que no s’emmudeixin per equilibris 

polítics quan el que està en joc és l’interès general. 

En definitiva, volem i demanem un Govern proactiu 

en defensa del medi ambient, un Govern que no 

s’emmudeixi, repetim, i s’interessi pels projectes des 

de l’inici quan poden afectar el medi ambient i 

l’interès general, perquè n’esperem molt, Sra. Calvó, 

del ministeri que vostè encapçala, perquè ara i aquí 

ens juguem la qualitat de vida de les generacions 

actuals i futures. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Per la dúplica, Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Bé, doncs, ja li he repetit en la primera part de la meva 

contesta, doncs, que el Govern sempre actua en la 

fiscalització d’aquests projectes a través del 

procediment d’avaluació d’impacte ambiental que ho 

fa d’acord amb els criteris tècnics i, per tant, amb rigor 

i amb objectivitat, i així ho seguirà fent. 

I em sobta Sr. Padreny, el seu discurs tan genèric, 

sobretot perquè no respon amb actes després de 

l’acord amb el seu Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata. 

Nosaltres, responent una mica justament a un dels 

principis de la Constitució, vam tirar endavant un 

projecte de protecció del medi natural. Un projecte de 

llei que justament ampliava l’abast dels projectes 

sotmesos a avaluació d’impacte ambiental que 
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introduïa eines com les figures de protecció d’espais 

naturals, que introduïa una eina molt moderna com 

són els sistemes de compensació per reduir al màxim 

l’afectació d’aquests projectes sobre el medi ambient. 

I vostè no hi va donar suport a aquesta llei de 

protecció del medi natural, malgrat tots els esforços 

que es van fer des del Govern en aquella època, 

justament perquè fos una llei aprovada per 

unanimitat, perquè era la primera llei que marcava 

una primera regulació per protegir el medi ambient i 

els espais naturals del nostre país. 

Per tant, puc compartir determinats elements que 

vostè, doncs, ha fet en el seu discurs, concretament, 

doncs, “m’honora que a la Constitució del Principat 

d’Andorra hagi integrat aquests principis ambientals”, 

els estem desenvolupant. Un exemple clar va ser 

aquesta llei de protecció del medi natural, i una llei, 

doncs, que a la qual vostès no van donar suport. I ho 

vull recordar, perquè recordo, doncs, que per mi, en 

aquell moment era molt important que fos una llei 

aprovada per unanimitat i no va ser possible. Per tant, 

doncs, darrera d’aquest discurs global, que 

segurament podem compartir vostè i jo, també hi han 

d’haver fets que demostrin aquesta visió que té el 

vostre partit. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Iniciem les repreguntes. 

Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 

I moltes gràcies Sra. Calvó per recordar la llei vigent 

que s’ha d’aplicar, la 7/2019 de conservació del medi 

natural i de la biodiversitat i del paisatge. Si vol hi 

entrem després. Però ja que ha citat aquesta llei crec 

que és interessant entrar-hi. I al seu moment nosaltres 

d’entrada també vam tenir unes determinades 

objeccions per establir clarament per què aquesta llei 

no responia a totes les necessitats. 

Però entrant en aquesta llei, aquesta llei parla de la 

comissió de coordinació i desenvolupament de 

l’estratègia nacional de la biodiversitat d’Andorra. En 

aquest sentit, aquest és un òrgan consultiu i de 

coordinació de les actuacions del Govern i dels 

comuns en matèria de conservació de la biodiversitat 

i de la participació de la societat civil. Per tant, a part 

dels representants del Govern, a la llei també es 

preveu que aquesta comissió estigui inclosa una 

representació de cada comú que ha de ser el cònsol o 

la cònsol de cada comú. Altrament aquest article 

estableix que la comissió pot fer reunions ordinàries 

plenàries cada any, fer reunions temàtiques plenàries 

i subcomissions i grups de treball tècnic, així com 

també altra reunió extraordinària en qualsevol 

moment si les circumstàncies ho requereixen. 

L’últim any no hem rebut notícies sobre reunions 

celebrades d’aquesta comissió. També ens ho han 

confirmat associacions del país. I si és certa la 

inactivitat de la comissió, ens preocupa aquesta 

inoperància i manca de pro activitat, repetim, ja que 

si és cert això que diem, i ens ho ha de confirmar 

vostè, el Govern es podia haver reunit, i aquí repetim, 

amb representació comunal, per tractar qüestions 

com el giny del Carroi aplicant el mandat d’aquesta 

llei. 

Ara, si s’hagués reunit, la comissió tindria informació 

al voltant de l’afectació de la biodiversitat, i per això 

tornem a preguntar al Govern si pretén fer polítiques 

efectives, ja que vostè citava la llei, li preguntem si el 

Govern pretén fer efectiva l’aplicació d’aquesta llei, 

que a dia d’avui no hi veiem els resultats. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó:  

Gràcies Sra. síndica. 

Evidentment que el Govern pretén fer efectiva, 

doncs, la implementació d’aquesta llei, concretament 

perquè vaig ser jo mateixa que vaig tirar endavant, 

doncs, la tramitació d’aquesta llei, i hi crec molt. 

I de fet, doncs, em recorda una mica la pregunta del 

seu company conseller, doncs, quan va demanar, 

també pel desenvolupament reglamentari de la 

LITECC. 

En matèria de medi ambient o en matèria de 

biodiversitat, hi ha una feina molt tècnica prèvia, que 

és la quina hem estat fent aquest any, justament, 

doncs, per arribar a classificar les espècies 

amenaçades, protegides, etc. L’estem acabant aquesta 

feina tècnica. Quan estigui acabada i l’haguem pogut 

plasmar en forma de reglament, nosaltres convocarem 

la comissió i compartirem, doncs, la normativa abans 

d’aprovar-la en aquesta comissió consultiva. 

Però el rol d’aquesta comissió en aquest cas concret, 

no és avaluar projectes concrets com el giny del 

Carroi. La participació pública en un projecte com 

aquest no es fa via la comissió, es fa via el sistema 

d’informació pública. Per tant, aquest projecte de 

giny, quan estigui desenvolupat en una fase que ara 
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no tenim, passarà per informació pública. I la 

ciutadania podrà opinar, podrà conèixer tots els 

elements tècnics del projecte ¡,podrà fer al·legacions i 

aquestes al·legacions les estudiarà el ministeri i les 

recollirà en el seu informe d’impacte ambiental. 

Per tant, crec Sr. conseller, que hi ha una barreja 

entre els diferents elements que preveu la llei. La 

comissió és una comissió consultiva per fer partícips 

els comuns i el Govern per les competències 

respectives que tenen de gestió dels seus territoris i la 

ciutadania perquè també han volgut que faci part i 

que hi participi en aquestes comissions, per la de 

desenvolupament reglamentari. I després els projectes 

que puguin afectar el medi ambient per la via de 

l’avaluació d’impacte ambiental, ja té un procés de 

participació pública que fa que tota la ciutadania 

pugui conèixer els projectes. 

No sé si m’he explicat prou bé. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Segona repregunta Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, pel que hem pogut saber fins avui, Govern no té 

cap informació quan crec que proactivament hagués 

estat interessant tenir informació. A més a més, així 

la legislació ho preveu, però bé, la resposta és que 

Govern no té cap informació, si més no hagin esperat 

una pro activitat per part del Govern. 

I continuem citant la mateixa llei, la Llei 7/2019, en 

aquest cas l’article 38, preveu la creació de l’estratègia 

nacional del paisatge, la llei ho preveu, també es feia 

abans de la llei. I recordem que és un instrument de 

protecció i de gestió de l’ordenació del paisatge amb 

la participació també dels comuns i dels representants 

econòmics i socials del Principat. 

Doncs, bé, aquí les associacions també ens han 

comentat que la seva participació almenys ha sigut 

dificultosa. 

Però deixant de banda aquesta qüestió la felicito Sra. 

Calvó, vull aprofitar aquí per agrair i felicitar-la pel 

procés participatiu que ha engegat el seu Govern per 

elaborar... aquí ho tenim, l’estratègia nacional del 

paisatge a través d’un procés participatiu, i aquí tenim 

l’informe. I crec que és interessant analitzar l’informe 

del procés participatiu per elaborar l’estratègia 

nacional del paisatge i les seves conclusions. 

Concretament és interessant copsar les següents 

conclusions. El Carroi és un dels paisatges qualificats 

com especials per un percentatge important de 

persones enquestades. També un percentatge 

estableix que els Cortals de Sispony ho és. També 

veiem a nivell d’infraestructures de comunicació, que 

una de les principals preocupacions de les persones 

enquestades és l’impacte mediambiental que poden 

tenir aquests. Preguntades les persones per si tenen 

algun comentari o proposta d’actuació per millorar el 

paisatge associat a les instal·lacions turístiques i de 

lleure, aquestes persones estableixen una de les 

prioritats és aturar la construcció de determinades 

infraestructures. 

I finalment, crec que també el més interessant, és 

analitzat l’última de les preguntes de l’enquesta i a 

l’informe així s’estableix la pregunta que se li fa a les 

persones si volen afegir alguna proposta més general 

per millorar el paisatge d’Andorra. Dins de les quatre 

propostes més repetides hi trobem les següents 

respostes: respectar el paisatge, regular la construcció, 

fer pedagogia i, finalment, no construir ginys. Aquesta 

és la voluntat de la ciutadania. I crec que les 

conclusions són clares i la prioritat de la ciutadania 

també. 

Partint d’aquests resultats, Sra. Calvó, li preguntem 

que en pensa de les conclusions citades i si veu 

compatibles les conclusions citades amb la 

construcció d’un giny i l’estratègia nacional del 

paisatge. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Només puntualitzar abans de contestar la pregunta 

que el Govern sí que ha intercanviat amb els comuns, 

però al Govern no li pertoca informar sobre el projecte 

del giny mecànic, ja ho faran els comuns, i en el marc 

també del que preveu la normativa. 

Perquè faci el projecte potser compatible o no amb el 

paisatge, tenim molts exemples de projectes d’enginys 

i de telefèrics que estan, fins i tot, en espais classificats 

com a protegits. Hi ha uns telefèrics en Los Picos de 

Europa, a l’Aiguille du Midi, en el Parc Nacional dels 

Pirineus. Justament aquests enginys sovint s’utilitzen 

perquè són més respectuosos pel medi ambient al 

respecte, per exemple, al que serien carreteres o altres 

sistemes de circulació pels visitants d’aquests parcs. 

Per tant, els telefèrics jo crec que cada vegada 

s’utilitzaran més perquè representen un sistema de 

circulació i d’apropament dels visitants respectuós, en 
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tot cas, molt més respectuós que determinats altres 

sistemes. Per tant, doncs, jo crec que una cosa no és 

incompatible amb l’altra. El que és important és que 

la dimensió ambiental s’incorpori des de l’inici del 

projecte, i tenim tant el compromís tant de la cònsol 

d’Andorra la Vella com de la de la Massana, 

d’incorporar aquesta dimensió ambiental des de la 

concepció del projecte, i és això, doncs, que farà que 

el projecte pugui ser respectuós amb el medi ambient. 

Ja li dic, de totes maneres nosaltres necessitem veure 

l’informe d’impacte ambiental, necessitem tots els 

elements tècnics per poder fer una valoració objectiva 

i amb rigor de la proposta. I no la faré jo aquesta 

valoració, la faran els meus serveis tècnics amb tota la 

seva professionalitat com ho han fet fins ara. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Sr. Padreny, tercera repregunta. 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vostè sap que també hi ha estudis de sensibilitat 

mediambiental que proactivament crec que el seu 

Govern també podria haver promogut. Però bé, això 

és una altra qüestió, ens queda clar que les 

conclusions de la ciutadania són molt clares perquè 

quan es fan els processos participatius hi ha una cosa 

bona que és que aporten dades del que prefereix la 

ciutadania i de les tendències i percentatges a nivell 

de preferències. Però bé, cada un, si vol escoltar o no 

vol escoltar les preferències de la ciutadania allà 

cadascú amb la seva gestió política. 

La tercera pregunta fa referència a l’interès nacional. 

El conveni de col·laboració administrativa entre el 

Govern d’Andorra i els comuns d’Andorra la Vella i 

La Massana, tenia com a objectiu construir un 

telefèric al Pic de Carroi, i hi havia un apartat quart. 

En aquest apartat -i cito el contingut literal: “El 

Govern es compromet a facilitar la realització del telefèric 

en el marc de les competències que té assignades. En 

particular es compromet a aprovar-ne la Declaració 

d’Interès Nacional. Crec que pel que fa a l’Interès 

Nacional és important recalcar i recordar que els projectes 

d’Interès Nacional, una volta aprovats i publicats, 

vinculen en allò que pugui afectar-los als plans 

d’ordenació i urbanisme de les parròquies. Potser serà una 

via ràpida perquè el Govern faciliti als comuns no 

respectar els pous determinats de cada parròquia”. I 

caldria recordar altre cop les paraules del professor i 

jutge andorrà al Tribunal Europeu de Drets Humans, 

el Sr. Pastor, el qual estableix el següent: “Que les 

corporacions locals han de ser molt vigilants al respecte i 

especialment en el moment de modificar els POUS per 

vetllar per la proporcionalitat necessària per l’interès 

general i la propietat privada.”... Esperem que aquesta 

proporcionalitat s’apliqui, però bé, tenint en compte 

aquesta voluntat de promoure l’Interès Nacional hi 

veiem dificultats. 

Per això li preguntem al Govern un altre cop si pretén 

continuar pensant en declarar l’Interès Nacional el 

telefèric del Pic de Carroi? 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Gràcies Sra. síndica. 

Abans torno a puntualitzar que si hem fet uns 

processos participatius és justament per tenir en 

compte el parer de la ciutadania, perquè sinó, no 

promouríem processos participatius, per tant, no vol 

diferir el que no és. Aquests processos participatius 

ens permeten recollir el parer dels ciutadans i 

incorporar-ho a les estratègies que desenvolupa el 

ministeri. 

I pel que fa a la Declaració d’Interès Nacional entenc 

que sí, que el Govern es va comprometre amb un 

conveni amb aquesta declaració i això no és 

incompatible amb el fet de vetllar al màxim perquè 

aquest projecte asseguri el màxim respecte amb el 

medi ambient. No veig que un aspecte sigui 

incompatible amb l’altre Sr. Padreny. Per tant, entenc 

que el Govern complirà amb els seus compromisos 

però el Govern també vetllarà per a què aquest 

projecte sigui respectuós amb el medi ambient i 

compleixi la normativa vigent en aquesta matèria. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Sr. Padreny vol acabar amb la quarta repregunta... 

El Sr. Roger Padreny: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, l’Interès Nacional serà una qüestió que s’haurà 

d’anar seguint i vigili... vigili que potser La Massana, 

a diferència d’Andorra la Vella sí que està a favor de 

promoure una consulta, potser acaba decidint que la 

segona fase no es du a terme i potser el resultat és que 

vostès declarin l’Interès Nacional per un telefèric que 

pugi a un restaurant a 2.300 metres d’alçada; que 
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segur que el restaurant té interès... però pel país no sé 

si el veig del tot l’Interès Nacional. 

Però bé, continuem amb la quarta repregunta. I 

començant amb el que vostè deia, Sra. Calvó, en el 

que vostè no va dubtar en cap moment és en declarar 

d’Interès Nacional la plataforma de Soldeu, això no 

ho van dubtar... I aquí, m’agradaria recordar, en 

aquell moment en el debat d’aquesta Llei que vostè 

ha citat abans, les paraules de la cònsol Gili -en el seu 

moment consellera general-, a la qual li va dir vostè 

que no defensava l’impacte mediambiental d’aquella 

infraestructura. I en relació a la llei que he citat de 

forma repetida, aquesta 7/2019, ja en el seu moment 

la Sra. Gili -i cito literalment- va dir que: “Està molt bé 

fer lleis de bones intencions, però el que ens importa a 

nosaltres, als socialdemòcrates i a les socialdemòcrates són 

els fets. Està bé que aquí s’aprovi aquesta llei, sí, però 

sobretot calen accions valentes per protegir el nostre bé 

natural.”. 

Del debat d’aquella llei, ja fa dos anys, a dia d’avui ja 

hem vist que la llei no s’està aplicant com s’hauria 

d’aplicar, cap reunió pel que fa a la Comissió Nacional 

de la Biodiversitat. 

Però continuem, perquè les conseqüències de no 

actuar les tornem a veure ara i de forma repetida. 

Llavors, en el seu moment vam demanar accelerar 

una llei d’avaluació d’impacte mediambiental com 

tenen la majoria dels països més avançats en protecció 

del medi ambient; una llei que ens permetria tenir més 

garanties mediambientals de tots els projectes que es 

facin. De moment, tot i citar-la de forma residual a 

l’H23, no veiem ni hem sentit res de tirar endavant 

aquesta llei durant aquesta legislatura; i ens 

preguntem: per què succeeix això? Per què no l’han 

prioritzat? Per què per vostès no és una prioritat? És 

que potser tampoc és una prioritat aquesta llei? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Miri, és que amb tots els projectes que vostè està 

citant, Sr. Padreny, sembla que vagin en contra de 

tots els projectes que poden ajudar a millorar 

l’experiència dels nostres visitants i a diversificar la 

nostra oferta turística, i em sembla que aquesta crisi 

ens ha demostrat que nosaltres necessitem del turisme 

tot i que, evidentment, també el Govern ha de vetllar 

perquè aquestes infraestructures es facin preservant al 

màxim el medi ambient. Però, a mi em sembla que 

necessitem diversificar la nostra oferta, que 

determinades infraestructures van a favor d’aquesta 

diversificació i nosaltres ja farem perquè siguin el 

màxim de respectuoses amb el medi ambient i si hi ha 

alguna infraestructura que realment és incompatible 

amb la preservació del medi ambient doncs, l’informe 

no serà favorable... Això li puc assegurar! 

I pel que fa a la Llei d’impactes ambientals, 

efectivament està a l’H23, per tant, és una de les lleis 

que encara estan en el full de ruta del Govern. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Sr. Carles Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, se’ns ha dit que s’està treballant en les 

classificacions de les espècies amenaçades i de les 

zones on hi són aquestes espècies. 

La meva pregunta és la següent: coneixent a hores 

d’ara l’estat en matèria de biodiversitat i de paisatge 

de la zona afectada, s’ha fet un estudi per tenir un 

coneixement científic de la qüestió? Quin paper ha de 

tenir el CENMA doncs a la llei? Té la capacitat, 

segons les seves competències, d’emetre informes en 

aquesta matèria? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Gràcies Sra. síndica. 

Miri, des del ministeri s’ha desenvolupat un estudi 

d’hàbitats prioritaris d’Andorra, que em sembla 

recordar que està penjat a la web del ministeri -sinó li 

faré arribar-, on justament classifica determinades 

zones al nostre territori com a zones més sensibles. En 

aquest cas concret, la zona que es veuria afectada no 

és una zona d’hàbitats prioritaris, tot i així, l’estudi 

d’impacte ambiental l’haurà de fer un diagnòstic real 

d’aquesta zona amb un inventari doncs recent que 

hauran de fer al moment per, justament, acabar de 

concretar els detalls de les espècies que s’hi puguin 

trobar en aquest cas. 

Però, en tot cas, per l’estudi aquest -que, ja li dic que 

si no el troba a la web, que crec recordar que hi és, 

doncs li puc fer arribar-, aquest giny no passaria per 
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una zona d’hàbitats prioritaris. Tot i així, es farà un 

cens i un inventari tant de les espècies de fauna com 

florístiques per identificar si pot afectar espècies 

protegides o amenaçades i s’aplicaran les mesures de 

prevenció, de correcció i que s’escaiguin per afectar al 

mínim aquestes espècies. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sra. ministra per la seva resposta. 

La següent pregunta està relacionada... La següent 

repregunta està relacionada no amb els aspectes 

pròpiament naturals però sí que tenen a veure, i és la 

següent: s’ha avaluat des del Govern el probable 

desequilibri territorial que generaria aquesta 

infraestructura, tenint en compte que Andorra la 

Vella es transforma en peu de pistes i La Massana es 

queda -per dir-ho d’alguna manera- veure-les venir? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí miri, Sr. conseller, em sembla que aquí anem més 

enllà dels aspectes ambientals. El que li puc dir és que 

l’estudi que acompanyarà aquest projecte avaluarà els 

aspectes ambientals, després l’impacte econòmic que 

pot tenir aquest enginy a la Parròquia d’Andorra la 

Vella o de La Massana, entenc que els cònsols ja han 

fet els estudis pertinents i que si volen tirar endavant 

aquesta infraestructura és perquè aporta riquesa a una 

parròquia o a l’altra, o inclús a tot el país en general. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

Cap altra... 

Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí, gràcies. 

Bé, a mi em preocupa un altre aspecte més concret 

que únicament el problema del telefèric del Pic de 

Carroi. És a dir, tot això vostès han estat exposant que 

es faran els estudis pertinents, de què es mirarà de no 

afectar el medi ambient... Tot això a mi em sembla 

molt bé però, jo penso que hi ha una segona qüestió 

de la pregunta que és important -si els preocupa al 

Govern aquesta història-, que és la següent... Perquè 

tot això està portat per una iniciativa comunals i, en 

aquest cas, bi-comunal perquè hi ha dos comuns 

implicats i cada vegada vostè ens ha parlat d’un 

projecte en concret, i aquest projecte s’analitzarà i tal. 

I a mi el que em preocupa que ja ho hem viscut això 

malauradament, és que d’aquí quatre anys ens trobem 

amb catorze projectes d’aquests, dos per parròquia, 

amb ponts tibetans, amb tal. Vostè ha parlat de què 

l’economia necessita d’una diversificació, però una 

diversificació està molt bé pensant amb què serem un 

país acollidor de natura i tal, però si massifiquem totes 

aquestes instal·lacions, jo penso que farem un flac 

favor al país. I tot això està basat al meu entendre amb 

uns criteris que regulen la llei de competències, que jo 

crec que vostès els senyors de Govern i que els senyors 

de la majoria hauríem de començar-nos a posar 

seriosament en la qüestió. Perquè clar, els comuns 

tenen potestat, vostè ho ha dit diverses vegades sobre 

aquests temes, però imaginem-nos que demà hi hagi 

catorze telefèrics d’aquests a Andorra. Quina gràcia 

tindrà la qüestió? Jo és aquesta la qüestió que em 

preocupa, i voldria saber el parer del Govern, si és que 

ens el pot dir. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sra. Calvó. 

La Sra. Sílvia Calvó: 

Bé, gràcies Sra. síndica. 

Bé entenc jo que pel sistema de la declaració d’interès 

nacional, és un element que també ajuda a regular. De 

totes maneres és veritat que la densificació 

d’infraestructures com aquestes en un moment donat 

doncs també pot representar una amenaça pel nostre 

medi natural, i en això hi estem treballant. Aquest 

mapa doncs d’habitats doncs també és un interès 

perquè és una eina justament pels gestors públics per 

poder distribuir aquestes infraestructures amb el 

menor impacte ambiental. I també vull recordar 

doncs l’encomana que ens va fer el Consell General 

en aquesta mateixa Cambra, demanant al Govern 

d’estudiar la capacitat de càrrega del territori. I per 

tant agraeixo doncs aquesta encomana que ens van 
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fer els grups de la coalició, però doncs que va ser 

recolzada per la totalitat de la Cambra, perquè 

justament entenc que els resultats d’aquest estudi 

permetran doncs que tant les institucions comunals 

com el Govern puguin començar a treballar en el 

sentit que vostè marca de distribuir o en tot cas de 

reflexionar sobre la gestió d’aquestes infraestructures 

en el territori. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Calvó. 

No havent-hi més punts a l’ordre del dia, s’aixeca la 

sessió. 

Gràcies. 

(Són les 17.24h) 

 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 11 de març del 

2021 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 9 de març del 2021, 

relativa a l’estratègia de Govern sobre el 

subministrament de les vacunes per a la Covid-19, 

(Reg. Núm. 185). 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud, 

consellera general no adscrita, per escrit de data 10 de 

març del 2021, relativa a diferents neguits recollits al 

Pas de la Casa de comerciants, hotelers i 

restauradors, (Reg. Núm. 193). 

3- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Roger Padreny Carmona, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 10 de març del 

2021, relativa a la construcció d’un giny aeri de 

transport de passatgers per cable, (Reg. Núm. 195). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


